
سه شنبه 31شهریور ماه 1394 2

سندی از نفوذ جاسوس ها در سرویس های رسانه ندیدم
علی مطهری در واکنش به ادعای 12 نماینده مجلس مبنی بر نفوذ سرویس های جاسوسی غرب در رسانه ها گفت:» من 
این سندها را ندیده ام. از خودشان بپرسید.« روز گذشته در خبری اعلام شد که 12 نماینده مجلس در تذکری به وزرای ارشاد 
و اطلاعات خواهان برخورد با » نفوذی های سرویس جاسوسی« در رسانه ها شدند. نماینده مردم تهران با تاکید بر اینکه این 
افراد اصلاح طلب ها را کافر می دانند، اظهار داشــت:» به طور کلی این افراد دیدشان این گونه است که اصلاح طلب ها 

ضد انقلاب و کافر هستند و وقتی این افراد چنین دیدی دارند حتما این گونه هم قضاوت می کنند.«
علی مطهری در ادامه بیان کرد:»  این افراد اصلاح طلبان را دشمن می دانند که این درست نیست زیرا ما اصلاح طلبان 

زیادی داریم که بسیار بیشتر از بسیاری از اصولگرایان ، اصولگرا و متدین  هستند و این نگاه ، نگاه غلطی است.« مطهری این دست اقدامات علیه اصلاح 
طلبان را » کینه جویی« توصیف کرد و اظهار داشت:» متاسفانه الان در میان افراد نوعی کینه جویی پیدا شده که به هیچ عنوان حالت خوبی ندارد.« این 12 
نماینده مجلس نهم در تذکر به وزرای دولت یازدهم نوشتند:» یک باند و جریان مخرب صدها نفری رسانه ای در داخله وابسته به سرویس های جاسوسی 
غربی می باشــند و با کشورهایی از جمله نروژ ـ هلند و انگلیس مرتبط هستند، ســرپل ارتباطات آنها در خارج از کشور افرادی از سران فتنه 88 و فراریان و 
پناهنده شــدگان به کشورهای غربی می باشــند. این جریانات در روزنامه های زنجیره ای و رسانه های فضای مجازی با هدایت سرویس های انگلیسی و 
خواسته بیگانگان را عملیاتی می کردند، لذا نمایندگان ملت از وزارت مقتدر اطلاعات نظام مقدس جمهوری اسلامی می خواهند که سریعاً به این جریان 

وابسته به دشمنان انقلاب، برخورد و پرونده آنها را تسلیم قوه قضائیه بنمایند.«

مدرکی علیه جهانگیری وجود ندارد
دادستان کل دیوان محاسبات کشور ضمن تکذیب محکومیت ناشــی از تخلف میلیاردی اسحاق جهانگیری گفت:» 
موضوع تخلف میلیاردی منتسب به جهانگیری به دلایلی که می گویم وجاهت قانونی ندارد.« فیاض شجاعی با بیان اینکه 
نامی از جهانگیری به عنوان مسئول برده نشده اســت، بیان کرد:» اولًا در گزارشی که به دادسرا ارسال شده و همچنین 
گزارشی که از سوی کمیســیون اصل 90 به دیوان محاسبات ارجاع شده است، هیچ اشاره ای به نام آقای جهانگیری به 
عنوان مسئول ذی مدخل نشده است.« وی افزود:» ثانیاً گزارشی که به دادسرا واصل شده، منصرف از اسامی مسئولان 
ذی مدخلش، بعد از رسیدگی و انجام تحقیقات لازم در شعبه مربوطه )شعبه دادیاری( به دلیل عدم احراز تخلف و عدم ترتب 

ضرر و زیان، منجر به منع تعقیب و ختم پرونده شده است. »ثالثاً به جهت اینکه دادخواست درخصوص موضوع، از جانب دادستان دیوان محاسبات کشور 
به عنوان مدعی بیت المال صادر نشده، اساساً ورود و رسیدگی به آن توسط هیأت های مستشاری فاقد محمل و وجاهت قانونی است.« شجاعی با اشاره 
به اینکه ســندی منتسب به جهانگیری وجود ندارد، تصریح کرد:» به عبارت دیگر موضوعی که از نظر مدعی بیت المال یعنی دادستان دیوان محاسبات 
کشــور، تخلف نبوده و واجد ضرر و زیان نباشد و در مرحله دادسرا نیز به همین دلیل تعیین تکلیف شده است، اجرای آن توسط دادسرا نقض غرض بوده و 
موضوعیت ندارد؛ بنابراین سند و مدرکی قابل اتکا مبنی بر انتساب این موضوع به آقای جهانگیری وجود ندارد.« پیشتر هفته نامه 9 دی نوشته بود:» چند 
ماه پس از انتشــار خبر پرونده مربوط به محکومیت اسحاق جهانگیری در دیوان محاسبات به خاطر تخلفات میلیاردی وی در دوره تصدی وزارت صنایع 

در دولت دوم اصلاحات )1۳81 تا 1۳8۴(، چندی پیش دفتر وی با صدور جوابیه ای  مبهم تلاش کرد اصل ماجرا را خبرسازی منتقدان دولت جا بزند.« 

موتورسواران و معلولان، دو 
وزیر را به مجلس کشاندند

بهارســتان امروز میزبان دو وزیر کابینه بود تا شاهد 
سوال دو نماینده از این دو وزیر و پاسخ وزیران باشد. 
مجتبی رحماندوســت نماینده تهران وزیر کشــور را 
به مجلس کشــانده بود تا درخصوص برخورد نیروی 
انتظامی با موتورســواران متخلف پاســخگو باشــد. 
فاطمه آلیا دیگر نماینده تهران نیز وزیر کار را واداشت 
تا به ســوالش درمورد عدم اجرای قانــون حمایت از 
معلولان جواب دهد که در نهایت رحماندوست قانع 
شــد ولی آلیا قانع نشد و به این ترتیب وزیر کار دومین 

کارت زرد خود را از مجلس گرفت.

موتورسوارانپیادهروهاراتسخیرکردهاند
مجتبی رحماندوســت در طرح ســوال خــود از وزیر 
کشــور درخصوص موتورســواران متخلف، با بیان 
اینکه پیاده روها به تســخیر موتور ســواران متخلف 
درآمده و ســالانه حــدود 5 هزار نفر جــان خود را به 
دلیل تصادف با آن ها از دســت می دهند، تاکید کرد 
که نیروی انتظامی و پلیس راهور مسئول رسیدگی به 
ت این مشکلات اســت. رحماندوست گفت در حال 
حاضر قانون درخصوص موتور ســواران به درســتی 
اجرا نمی شود و از دادستان کل کشور درخواست کرد 
تا از نیروی انتظامی به دلیل کم کاری در این موضوع 
شکایت کند. وی اظهار کرد خلاصه حرف وزیر کشور 
این است که بیشتر از این، دیگر نمی توان کنترلی کرد 

که متأسفانه این بدترین جواب است. 

تلفاتتصادفباموتورسواراندریکسال
گذشتهنصفشدهاست

رحمانی فضلی در پاسخ به سوال این نماینده مجلس با 
اشاره به اقدامات انجام شده در برخورد با موتورسواران 
متخلف گفت طبق آمار با هر موتورســوار متخلف به 
طور متوسط یک و نیم برخورد انجام شده است. وزیر 
کشور همچنین گفت که توانسته ایم با این برخوردها 
روند تلفات را در سال گذشته نصف کنیم وی در عین 
حال تاکید کرد شاید آسان ترین راه توقیف وسیله آن 
ها باشــد، اما حدود 50 درصد آن ها با استفاده از این 

وسیله امرار معاش می کنند.

قانوناشتغالمعلولاناجرانشدهاست
فاطمه آلیا در ســوال خود از وزیــر کار  گفت: قانون 
اشتغال ۳ درصدی برای معلولان تا کنون اجرا نشده 
اســت. به گفته آلیا رئیس جمهور در زمان انتخابات 
اعلام کرد که از معلولان حمایــت می کند، اما پس 
از روی کار آمدنش یک معلول منتقد از روزنامه سپید 
کنار گذاشته شد و وزیر کار و رئیس سازمان بهزیستی 
در این خصوص ســاکت بود. آلیا تاکید کرد که طبق 
قانون حداقل 60 درصد پســت های ســازمانی باید 

بدون آزمون در اختیار معلولان باشد.

لایحهحمایتازمعلولانبهمجلسارائه
شدهاست

علی ربیعی درمورد اجرا نشدن قانون اشتغال معلولان، 
از لایحــه ای در خصوص حمایت از معلولان خبر داد 
که به گفته او با آن یک تحول اساســی در رسیدگی به 
وضع معلولان و تحولات ســاختاری در ســازمان ها 
ایجاد خواهد شد. به گفته او در زمینه اشتغال معلولان 
استخدام دولتی به آن معنا وجود ندارد، اما هر جا که نیاز 
بوده به مسئولان فشار وارد کردیه اند. ربیعی همچنین 
با اعلام اینکه در سه ماهه اول سال 9۴ نیز 1800 واحد 
مسکونی به معلولان تحویل داده اند، گفت تا پایان سال 

95 هیچ معلولی وجود ندارد که فاقد مسکن باشد. 

بهارستان در پیچ و خم فرجام برجام 
کمیسیون،برجامرا»تاییدمشروط«میکند

کمیســیون ویژه بررســی برجام در مجلس دارد به پایان کارش نزدیک می 
شــود. کمیسیونی که هم اصل و نحوه تشکیل و انتخاب اعضایش جنجالی 
بود و هم جلسات و میهمان ها و بحث هایش. از طرفی گفته می شد اعضای 
کمیسیون تخصص لازم برای بررســی برجام را ندارند، از طرف دیگر شائبه 
نگاه سیاسی این کمیسیون به برجام مطرح بود و از سوی دیگر اصل وجود 

و روند کار آن از سوی برخی زیر سوال بود. 
اما کمیســیون ویژه برجام هرچه بود و هر چه کرد و هر میهمانی دعوت کرد 
و هر بحث و دعوایــی در آن درگرفت، به هر ترتیب حالا در پایان راه اســت 
و به نظر می رســد مثل ابتدا و طول راه، پایــان راه آن هم بی حرف و حدیث 
نیســت. درواقع نه تنها بی حرف و حدیث نیســت بلکه مبهم و نامعلوم است 
و ســخنان متفاوت و گاه متناقضی از سوی اعضای این کمیسیون درمورد 

آن گفته می شود.
آنچه معلوم است این اســت که این کمیسیون قرار اســت صرفا به مجلس 
»گزارش« دهد، چراکه به گفته نقوی حســینی ســخنگوی کمیسیون ویژه 
چون این  کمیســیون، کمیســیون ویژه اســت، طبق آئین نامــه باید نتیجه 
بررســی های خود را در قالب یک گــزارش به صحن علنــی ارائه دهد. این 
گــزارش نیز هفتــه آینده به مجلس ارائه خواهد شــد. اما با ایــن حال هنوز 
معلوم نیســت گزارش چگونه خواهد بود و درواقــع هنوز درمورد آن تصمیم 
گیری نشــده و به حتی اجماعی هم درمورد آن در کار نیست. از سویی گفته 
می شــود صرفا گزارشــی اســت که »نه برجام را تایید می کند و نه آن را رد 
می کند«. باین حال طبق این گزارش برجام از ســوی این کمیسیون »تایید 
مشــروط« می شــود. از ســوی دیگر نیز گفته می شــود این گزارش شامل 
طرحی دو فوریتی به مجلس اســت. در سمت دیگر ماجرا اما سخنان کاملا 
متفاوت دیگری مطرح می شــود با این محتوا که اگر اجماعی درخصوص 
گزارش نهایی کمیســیون صورت نگیرد، امکان دارد دو گزارش از ســوی 
این کمیســیون ارائه شــود. همچنین گفته می شــود که ارائه طرح اساسا 
نمی تواند از سوی کمیســیون انجام شود و این امر باید توسط نمایندگان در 

صحن مجلس صورت گیرد. 

کمیسیون،برجامرانهردونهتایید،بلکه»تاییدمشروط«میکند
یکــی از نمایندگانی که امــروز درخصوص ارائه گزارش کمیســیون ویژه با 
رسانه ها ســخن گفت نقوی حسینی، ســخنگوی کمیســیون ویژه بود. او 

در یکی از مصاحبه هایش در ســخنانی نه چندان روشــن درخصوص تایید 
یا رد برجام در کمیســیون ویــژه اظهار کرد که گزارش کمیســیون نه برجام 
را تایید می کنــد و نه رد، بلکه این گزارش در قابل یــک طرح متن برجام را 

تایید مشروط می کند. 
به گفته سیدحســین نقوی حســینی این گزارش شامل پیشــنهاداتی برای 
تهیه یــک طرح دو فوریتــی خواهد بود که بــه هیئت رییســه مجلس ارایه 
خواهد شــد، طرحی که قرار اســت »درباره چارچوب های مبتنی بر خطوط 
قرمــز نظام در اجرای برجام« را مدنظر قرار دهــد. او در عین حال می گوید 
که »هنــوز در مورد متن این طرح صحبت نشــده و تنها در مورد نقشــه راه 

صحبت کرده ایم«. 
با این حال نقوی حســینی درمورد جزئیات و چارچوب این گزارش صحبت 
کرده اســت. بــه گفته او این گــزارش دارای ســه بخش مقدمــه ، محتوا و 
پیشــنهادات کمیســیون برجام خواهد بود، پس از مقدمه، محتوای برجام 
به صــورت موضوعی بررســی می شــود، یعنی بررســی محتوا بــه تفکیک 
موضوعات سیاســی، دفاعی امنیتی، حقوقی، اقتصادی و فنی تخصصی 
خواهــد بود و پس از آن، نقاط ضعف و قوت برجام یا فرصت ها و تهدیدهای 
هرکدام از بخش ها بیان می شــود و در نهایت نیز پیشــنهادات هر کمیته در 
ارتباط با آن موضوع ارائه می شود. نقوی حســینی گفته است که مقرر شده 
اســت که محتوای این گزارش توســط کمیته های تخصصی طراحی شود 
و ایــن کمیته ها تا روز شــنبه فرصت دارنــد محتوای برجــام و فرصت ها و 

تهدیدهای آن و پیشــنهادهای خود را به کمیسیون ویژه برجام ارایه کنند.

اگربهاجماعنرســیم،دوگزارشخواهیمداد
»درصورتی که احســاس کنیم گروهــی از اعضا قصد دارنــد، جهت گیری 
خاص خــود را در گزارش نهایی دخیــل کنند،  احتمــال دارد دو گزارش از 
کمیســیون خارج شــود.« این اظهارات چند روز قبل عباســعلی منصوری 
آرانی عضو دیگر این کمیســیون است. منصوری آرانی اما امروز و هم زمان 
بــا اظهارات ســخنگوی این کمیســیون ضمن تایید آمــاده نبودن گزارش 
کمیســیون، بار دیگر این احتمال را مطرح کرد: »همانطور که پیش از این 
نیــز گفته  بودم٬ ما تمام تلاش خود را برای ارائه یک گزارش به صحن علنی 
مجلــس انجام خواهیــم داد، اما اگر دو طیف شــدیم و به اجماع نرســیم، 
لاجرم ناچار به انتشــار دو گزارش خواهیم بود«. نماینده مردم کاشان تاکید 

مــی کند: »به گمان من ارائــه دو گزارش از یک کمیســیون به هیچ عنوان 
به صلاح نیســت و حتماً می بایســت بر ســر یک گزارش به اجماع برسیم٬ 
اما بی شــک این گزارش باید حقیقتاً  اجماعی باشــد و نظر همه اعضا در آن 
بازتاب یابد و اگر این اجماع حاصل نشــد و دو دیدگاه موجود در یک گزارش 
نگنجید، علی القاعده هــر تیمی گزارش خود را تقدیم مجلس خواهدکرد«. 

مجلسبایدتصمیمبگیردطرحبدهد،نهکمیســیون
منصوری آرانی همچنین در مصاحبه دیگری تصریح می کند که کمیسیون 
برجام تصمیم ســازی می کند و این مجلس اســت که تصمیم می گیرد چه 
کار کند. به گفته او کمیســیون ویژه بررسی برجام صرفا دیدگاه های خود را 
نسبت به مطالبات و بررســی هایی که داشته در قالب یک گزارش ارائه می 
کند و نماینــدگان مجلس در صحن تصمیم می گیرند که طرح بدهند یا نه و 
مفاد آن چگونه باشــد. او همچنین درمورد اینکه ارائه لایحه از دولت چقدر 
محتمل اســت، می گوید زمان طوری نیســت که دولت لایحه بدهد و باید 

بحث ها هر چه سریع تر خاتمه یابد. 

مجلــس،برجامراتصویبیاردنمیکند
اگر از این موضوع بگذریم که آیا کمیســیون ویژه بررســی برجام در مجلس 
نهایتا به مجلس طرح ارائه خواهد داد یا صرفا گزارشــی خواهد داد از جمع 
بندی اش درمــورد برجام، به نظر می رســد اساســا مجلس نیــز قراری بر 
تصویب یــا رد برجام ندارد. دیــروز علاءالدین بروجردی رئیس کمیســیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس و از اعضای کمیســیون ویژه اعلام 
کرد: »آنچه که مجلس باید انجام دهد، نه تصویب برجام اســت و نه رد آن؛ 
بلکــه تصویب خطوط قرمــز به عنوان یک ضرورت و اجــازه دادن به دولت 
برای عملی نمودن این توافق صورت گرفته با 1+5 «. توجه به این موضوع 
به علاوه رد شــدن توافق از ســد کنگــره در آمریکا و رســیدن آن به مرحله 
اجرایی، به همــراه منتفی بودن احتمال ارائه لایحه ای از ســوی دولت به 
مجلــس درخصوص برجام، به نظر می رســد مجلس پــس از کش و قوس 
هــای فراوانی که با دولت در این دو ماه داشــت، نهایتا به همان چیزی می 
رســد که پیش از انجام توافق در 2۴ تیر تصویب کرد: »الزام دولت به حفظ 
دستاوردهای هسته ای«. مصوبه ای که مسئولیت برجام را برعهده شورای 

عالی امنیت ملی قرار می دهد.

پیگیری روزواکنش روز

مذاکره کنندگان برای نقطه و ویرگول ها هم جنگیدند
رئیس جمهوری با تاکید بر موفقیت آمیز بودن مذاکرات هسته ای گفت:» ما در این مذاکرات حقمان را گرفتیم و مذاکره کنندگانمان برای کلمه کلمه و حتی نقطه و ویرگول آن جنگیدند.«
حسن روحانی در مراسم افتتاحیه نیمه شمالی خط ۳ متروی تهران بیان کرد:» در دنیا شوخی نیست که یک کشور در حال توسعه با شش قدرت پررنگ جهان بنشیند و حق خود را بگیرند.«

وی با بیان اینکه بر ســر ایران کلاه نرفته است، اظهار داشت:» امروز در دنیا یک کشــور نیز پیدا نمی شود که بگوید که در توافق اخیر بر سر ایران کلاه رفته است؛ حتی آن ها که دشمنی بسیاری دارند. 
در دنیا کسی نیست که بگوید در مذاکرات اخیر ایران با قدرت ظاهر نشده است.«

رئیس جمهوری افزود:» نخستین قطعنامه شورای امنیت ملی سازمان ملل درباره ایران و مربوط به جنگ جهانی دوم بود که طی آن نسبتا از ایران حمایت کرده است. گرچه در طی این هفتاد سال 
قطعنامه های بد بســیاری درباره ایران از سوی شورای امنیت صادر شد اما یکی از آخرین قطع نامه های شــورا قطع نامه 22۳1 است که قطعنامه نسبتا خوبی است. این قطعنامه قطعنامه 

ایست که شش قطعنامه قبلی را لغو می کند.«

سیاسی

دیدبان مجلس


